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”Nu vrei s` începi cercetarea în grupul meu,
în schimb?”, m-a întrebat Rolf Kiessling.
Nu este ciudat cum încerc`m s` planific`m tot
ce s` ni se întîmple, [i de fapt lucrurile se
întâmpl` a[a cum trebuie ele s` se întâmple?!
Dup` o discu]ie cu Rolf Kiessling (Rolf
Kiessling este profesor în oncologie expe-
rimental` la Institutul Karolin din Stockholm,
primul care a descris tipul de celule albe
numite ”Natural Killer cells” sau celulele NK,
[i lucreaz` la departamentul de oncologie-
patologie cu vaccine împotriva cancerurilor -
"cancer" înseamn` de fapt mai multe [i
diferite boli - [i tuberculozei), am aflat cu ce
se ocupa grupul lui de cercetare, [i, dup` ce
am întâlnit membrii grupului, m-am hot`rât s`
încep lucrarea mea de doctorat în acest grup.
Trecuser` 2 s`pt`mâni de când m` întorsesem
din Elve]ia când l-am sunat pe Rolf s` îi spun
c` accept propunerea [i doresc s` încep în
grupul s`u de cercetare, iar de la cel`lalt cap
al firului r`spunsul a fost: ”Ce bine. Po]i s`
începi luni?” {i eu care sperasem s` am liber
m`car o lun` întreag`…

S.C.: Via]a de student` s-a terminat. Ai intrat
acum într-o alt` lume. Cum este via]a de
laborator?

A-M.C.: Via]a în laborator este plin` de idei
”provoc`toare”, de probleme care trebuiesc rezolvate,
de zile lungi [i de aparate care trebuiesc reparate.
Întotdeuna exist` mai multe experimente de f`cut [i
mai multe articole [tiin]ifice de citit. În felul acesta
zilele sunt din ce în ce mai lungi [i dup` câ]iva ani am
realizat c` oricât încerc, tot nu voi descoperi tot, chiar
dac` lucrez 14 ore pe zi. {i celulele vor mâncare,
chiar dac` este ziua de Cr`ciun… Alt` problem` cu
cercetarea în biologie este c` de multe ori
experimentele, sau celulele, nu vor ce vreau eu. Din
când în când se întâmpla s` ias` un experiment exact
cum doream, îns` aceste momente au fost, ca pentru
to]i cercet`torii, destul de rare. De obicei, celulele
câ[tig`! Este destul de evident c` o celul` singur` este
mai bun` la jocurile cercet`torilor decât mine. Se
spune c` cercetarea este 99 % transpira]ie [i 1 %
inspira]ie. Asta este îns` pu]in exagerat. Eu am
descoperit c` cercetarea este doar 98,9 % transpira]ie
[i 1,1 % inspira]ie.

S.C.: Ce te-a animat s` faci munca asta plin` de
”transpira]ie”?

A-M.C.: Cum am spus [i înainte, dorin]a mea este ca,
prin munca pe care o fac, s`-i ajut pe oameni [i am
sperat ca prin aceast` munc` s`-mi îndeplinesc
aceast` dorin]` - s` fac descoperiri [tiin]ifice care s`
vin` în ajutorul oamenilor. În plus, via]a de cercet`tor
î]i d` [i posibilitatea de a c`l`tori în alte ]`ri [i de a
întâlni o mul]ime de oameni de diferite na]ionalit`]i
cu acelea[i interese. În afar` de conferin]e [tiin]ifice
[i cursuri, am fost [i într-o c`l`torie de ”transfer de
tehnologie”. Am fost la New York 4 s`pt`mâni s`
înv`] o technic` care îmi trebuia pentru proiectul
meu. New York este plin de activit`]i [i via]` în luna
iunie!

S.C.: Care a fost tema lucr`rii tale de doctorat?

A-M.C.: Lucrarea mea de doctorat a fost în domeniul
imunologia cancerului. Ideea este s` se g`seasc`
metode de a stimula sistemul de immunitate, care s`
g`seasc` [i s` omoare celulele de cancer. Eu m-am
concentrat pe o protein` ale c`rei ”calit`]i” o fac
folositoare în crearea unui vaccin împotriva unor
tipuri de cancer. Proiectul pe aceast` tem` a însemnat
un mare risc, c`ci nu se [tia dac` proteina aceea va
putea fi de folos.
Am avut noroc îns` [i proiectul a mers bine. Am
primit finan]are de la ”Swedish Cancer Society -
Cancerfonden” pentru continuarea proiectului, un
premiu care se d`dea la 6 persoane în toat` Suedia.
Cu acest ajutor am putut s` îmi iau doctoratul în mai
2000.

În Suedia, procedura de doctorat începe cu scrisul [i
publicarea tezei [i rezultatelor experimentale ob]inute
de doctorand. Aceast` lucrare trebuie f`cut` public,
b`tut` cu un cui la biblioteca universit`]ii, cel târziu 2
s`pt`mâni înainte de ziua sus]inerii ei, ca oricine vrea
s` poat` veni [i combate teza. Lucrarea const` dintr-o
parte de text scris, unde se explic` pe scurt motivul
alegerii subiectului, [i problema de baz`, de exemplu,
cum func]ioneaz` un anumit fel de celule albe; dup`
aceea este prezentat scopul, metodele de lucru [i
resultatele. La sfâr[it se prezint` contribu]ia,
descoperirea nou` adus` de cercet`tor. A doua parte a
lucr`rii const` din articolele [tiintifice publicate de
cercet`tor, din care cel pu]in jum`tate trebuiesc s` fi
fost acceptate sau publicate de o revist` [tiin]ific`. În
ziua "disput`rii " (sus]inerii), un ”oponent” (corefe-
rent) este invitat s` discute lucrarea cu cercet`torul
(respondentul) care a scris-o. În cazul meu, ”opo-
nent”-ul a fost profesorul Robert Rees de la
Universitatea din Notingham, din Marea Britanie.
Oponentul începe de obicei prin a face o încadrare a
lucr`rii în domeniul respectiv, în cazul meu în
imunologie, dup` care ”respondet”-ul, adic` eu,
prezint lucrarea pe scurt.

La laboratorul din Geneva, la profesorul Pechere.
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Acum începe partea cea mai important`, discu]ia
dintre "oponent" [i "respoindent", unde ”oponent”-ul,
[i restul publicului (ceremonia este deschis` pentru
oricine care vrea s` participe), î[i d` seama dac`
cercet`torul are cuno[tin]e [i întelegere suficiente
pentru a primi titlul de doctor. Aceast` parte de
discu]ie ia de obicei 1,5 - 2 ore. ”Oponen]ii” din
afarea Suediei, care nu sunt obi[nui]i cu felul suedez
de prezentare a doctoratului, primesc instruc]iuni s`
nu lase partea aceasta s` fie mai scurt` de 2 ore, ca
”repondent”-ul s` nu simt` c` nu a meritat titlul. (A[a
ceva NU a fost cerut de un ”respondent”, crede]i-m`!)

Dup` 2 ore de discu]ii cu profesorul Rees, am
dat posibilitatea [i celor 5 membri din comitet
s` pun` la rândul lor întreb`ri. La sfâr[it a avut
publicul posibilitate s` pun` întreb`ri, ca
ultimul punct din partea de ”anchet`”. Acum a
fost o pauz`, când comitetul de acordarea
titlului de doctor s-a întrunit pentru a hot`râ
dac` s` mi se acorde titlul sau nu.
În aceast` pauz` am aflat de al publicul cel
r`bd`tor c` partea de disput` între oponent [i
mine nu fusese de loc de 2 ore, cum era
obiceiul, ci durase 3 ore. Ceasul din camer`
mergea înc` dup` timpul de iarn`. În total,
sus]inerea durase peste 4 ore. Dup` circa 15
minute, comitetul [i-a dat decizia: am primit
doctoratul! A fost o mare u[urare, [i în acea
sear` am s`rb`torit, c`ci to]i anii de cercetare în
sfâr[it au adus la acest mult dorit rezultat.

S.C.: Anne-Marie, spuneai c`-]i dore[ti s`
descoperi "lucruri ne mai v`zute de nimeni...".
}i-ai luat doctoratul, dar nu mai lucrezi în
cercetare. De ce?

A-M.C: Am continuat în laboratorul lui Rolf ca
post-doctorant înc` 7 luni, dup` care am
început o nou` carier`. Când am început
lucrarea mea de doctorat, v`zusem via]a de
cercet`tor ca singurul viitor posibil pentru
mine. Combina]ia dintre un subiect pe care îl

iubeam (biologia – natura) [i libertatea de a lucra cu
orice proiect doresc, p`rea s` fie f`r` competi]ie.
Altceva nu credeam c` îmi trebuie. În anii ace[tia am
descoperit îns` c` realitatea nu este chiar a[a, din
p`cate.
Am [i ast`zi acela[i interes în biologie [i în special
imunologie ca în ziua când am început doctoratul,
poate chiar [i mai mult. Cu cât mai mult înv`] despre
cum func]ioneaz` corpul, cu atât mai fascinant mi se
pare. Îns` lucrul de zi cu zi nu are a[a de mult de-a
face cu descoperirile miraculoase.
Ziua unui cercet`tor este în sine foarte grea [i fizic
(unele aparate sunt foarte greu de manevrat), cu zile
lungi (unele experimente cer lucru continuu de 16
ore, sau poate 36 de ore cu activitate din 4 în 4 ore,
etc.), m`nânci când apuci, stress [i nevoie de
concentrare ([i în laborator la celule, [i la calculare)
cât este ziua de lung`. De partea aceasta [tiam, [i am
acceptat-o tot timpul, c`ci nimic nu este simplu [i
u[or în via]`. Îns` am crezut c` partea aceasta va fi
partea grea în via]a unui cercet`tor [i ca s` se poata
lucra cât de bine posibil, am crezut c` cercet`torii se
ajut` unul pe altul, c`ci cuno[tin]e [i idei se iau în
considera]ie dac` sunt bune, chiar dac` vin de la o
persoan` tân`r`. Am crezut c` oamenii sunt buni unul
cu cel`lalt [i se poart` mai etic decât în alte
întreprinderi.
Din p`cate, aceast` p`rere s-a v`zut s` nu fie
adev`rat` în realitate. Majoritatea [efilor de grup ([i
la Institutul Karolin, [i în locurile unde am avut
posibilitatea s` v`d în Statele Unite) nu î[i ajut`
destul doctoranzii [i cercet`torii pe care îi au în grup.
În companiile moderne de ast`zi se d` importan]`
sprijinirii [i sus]inerii propriilor angaja]i, a le da
”positiv feed-    back”. Asta pare complet necunoscut
la cei mai mul]i [efi de grup. Când partea de [tiin]`
este a[a de grea, când doar un experiment din 3
merge cum trebuie, ai nevoie de tot sprijinul [i
încurajarea din lume, [i când nu prime[ti decât ”n-ai
facut înc` [i celelalte 15 experimente?”, nu este
încurajator s` continui.
O parte din problem` este [i c` doctoranzii [i cei
post-doc (cercet`tori la primii 3-6 ani dup` doctorat)
sunt cei care fac marea parte a cercet`rii în lume
(peste 80 %), cu toate acestea au salarii proaste, încât
au mai mic salariu decât o secretar` sau un technician
de laborator. Aceasta am constatat-o [i în Suedia, [i
în Statele Unite. De aceea, doctoranzii [i cei post-doc
sunt pu[i s` fac` tot felul de alte munci [i bine în]eles
c` nu li se pl`te[te pentru munca suplimentar`.
A lucra zile lungi [i intensive este nes`n`tos [i se
remarc` dup` câ]iva ani.              �12

În laboratorul profesorului Srivastava din New York,
în iulie 1996.
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